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یک پرسش راهبردی؛ چرا زمانی که نیاز به درآمدهای جایگزین نفتی داریم 
لنگرگاه های اقتصادی
 باید در مشکلات متعدد و خود ساخته غوطه ور شوند ؟

لب خشک بنادر

تعطیلی نیمی از  ظرفیت بنادر
ظرفیــت کل بنادر ایــران، بنا بر اعلام انجمن بنــادر ایران حدود 
۲۵۰ میلیون تن اســت که تنها ۱۵۰ میلیون تن آن مورد استفاده قرار 
می گیــرد و البته حجم غالــب عملیات بندری مربــوط به نیازهای 
داخلی و نه ترانزیت کالاست. در شمال ایران وضعیت بنادر وخیم تر 
اســت و از مجموع ۳۰ میلیون تن ظرفیت بندری ســواحل شمالی، 

فقط نزدیک به پنج یا شش میلیون تن فعال است.
این در شرایطی اســت که بنادر کشورهای همسایه سهم بزرگی 
در درآمدهایشــان دارند. درحال حاضر بندر جبل علی امارات یکی از 
۱۰ بندر بزرگ جهان اســت. این بندر به ۱۴۰ بندر دنیا متصل اســت، 
۲۳ اســکله و ۷۸ جرثقیــل دارد و به بیش از ۹۰ ســرویس ناوبری 
هفتگــی انجام می دهد. بنا بر اعلام اتاق مشــترک ایــران و امارات، 
امارات تنها از بندر جبل علی ۸۳ میلیارد دلار درآمد دارد که این عدد 
۳۰ درصــد اقتصاد دوبــی و ۱۰ درصد کل اقتصاد امارات اســت. بر 
اســاس اعلام ســازمان تجارت جهانی، امارات ســالانه ۲۰ میلیارد 
دلار فقط از سوخت رسانی به کشــتی های تجاری درآمد دارد و اگر 
بخواهید حجم درآمد ترانزیت و گردشــگری دریایی را به آن اضافه 
کنید به اعداد خیره کننده ای می رسید. حالا عملیات بندری، امارات را 
به غول بنامنازع صنعت حمل ونقل و ترانزیت دریایی تبدیل کرده و 
این کشــور هاب ترانزیت و تجارت منطقه محسوب می شود. نه تنها 
امــارات بلکه بنادر حمــد قطر، صلاله عمان و بنادر عربســتان هم 
توانسته اند سرمایه گذاری خارجی کلانی برای بنادرشان جذب کنند 

و از این نظر به سرعت رشد کنند.
تخلیه کشتی های ایران در بنادر امارات

در ایــران بنــادر با وجود مزیت های فراوان و دسترســی ســاده 
به کریدور شــمال بــه جنوب، مهجــور مانده اند و تحریــم، نه تنها 
سرمایه گذاری خارجی در بنادر کشور را تقریبا مختل کرده است بلکه 
اصولا شــیوه اداره بنادر، آن قدر ناکارآمد بوده که حتی ظرفیت های 

موجود فعلی به طو رکامل بهره برداری نمی شوند.
تعرفه گذاری دســتوری و پر از ایراد دولت برای خدمات بندری، 

یکی از علت های مهم رویگردانی از بنادر ایران اســت. سال گذشته 
مسعود دانشمند، عضو هیئت مدیره کانون مؤسسات حمل ونقل به 
ایلنا گفت که کیفیت پایین خدمات بندری و تعرفه های گزاف موجب 
شده است که کشتی های تجاری ترجیح بدهند وارد بنادر ایران نشده 
و بار مربوط به ایــران را در بنادر امارات تخلیه و بارگیری کنند، حال 
اینکه این موارد دیگر ارتباطی به مسائل تحریمی ندارد. او ادامه داده 
است «تردد هر کانتینر بین بندر عباس و د وبی ۵۰۰ دلار هزینه اضافی 
برای ایران در پی دارد و ســالانه یک  میلیون کانتینر متعلق به ایران 
در دوبی تخلیه و بارگیری می شود. به  عبارت  دیگر همین روند برای 
امــارات ۵۰۰ میلیون دلار درآمد زایــی دارد و ایران بابت عدم  کارایی 
بنادر خود که ارتباطی هم به تحریم ها ندارد، ۵۰۰ میلیون دلار را دور 
می اندازد». دانشــمند تأکید کرده است که نبود مدیریت یکپارچه در 

بنادر ایران باعث گران شدن هزینه های بندری شده است.

سقوط درآمد بنادر  ایران
در همین زمینه محســن صادقی فر، دبیر انجمــن بنادر ایران به 
«شرق» توضیح می دهد: «اوایل انقلاب با توجه به ارزش ریال، نرخ 
تعرفه های خدمات بندری بسیار مناسب بوده و با هزینه های دلاری 
تقریبا همخوانی داشت اما از ۱۳۷۰ به بعد، به دلیل اینکه دلار روند 
صعودی گرفت، طرحی توسط وزیر وقت به هیئت دولت ارائه شد. 
هیئت دولت با بخش عوارض دلاری مرتبط با کشــتی موافقت کرد 
اما تبدیل تعرفه بندری از ریال بــه دلار مورد موافقت قرار نگرفت؛ 
چرا کــه ۷۰ درصد واردات و صادرات کشــور از ســوی دولت انجام 
می شد. در  نهایت مصوب شد که هزینه های بخش بندری تغییر نکند 
و ریالی باشــد، اما عوارض بندری مربوط به کشــتی های خارجی به 
دلار گرفته شود که این مصوبه موجب نابسامانی شد و کاهش شدید 
درآمدهای بندری و توقف بیش از حد کالا در بنادر را رقم زد و برای 

کشتی های خارجی هم جاذبه ای وجود نداشت که به بنادر جنوبی 
ایران وارد شــوند؛ چرا که نرخ عوارض در بنادر ایران حدود ۲۰ برابر 
نرخ عوارض بنادر منطقه با امکانات بالاتر بود. بنابراین این کشتی ها 
به بنــادر منطقه می رفتند و در آنجا پهلو می گرفتند و به بنادر ایران 
نمی آمدند و عمده کانتینر ها و کالاها با کشتی های کوچک تر فیدری 
با پرداخت هزینه های حمل اضافی و پرداخت THC اضافی به بنادر 

ایران آورده می شدند».
او ادامه می دهد: «با توجه به معضلات گفته شده، از سال ۱۳۸۲ 
تغییراتی اساســی در تعرفه های هزینه های بندری بر کالا، کانتینر و 
حقوق و عوارض بر کشــتی ها داده شد. تعرفه های جدیدی مطابق 
تعرفه های بنادر منطقه تدوین شــد که بر اساس تعرفه های جدید 
حقوق و عوارض بر کشتی ها به شدت کاهش یافته و حتی ۱۰ درصد 
ارزان تر از بنادر منطقه شــد و هزینه های بندری بر کالا و کانتینر هم 

۱۰ درصــد زیر قیمــت بنادر منطقه تعیین شــد و هم زمان با اجرای 
طرح تغییر تعرفه ها و عوارض کشتی های داخلی و ایرانی، بیش از 
۲۵ شرکت تخلیه و بارگیری بزرگ و قدیمی در این ترمینال ها حضور 
پیدا کردند و در واقع همکاری سازمان با بخش خصوصی واقعی از 
ســال ۱۳۸۲ شروع شد و با این تغییرات در تعرفه ها، حدود ۲۴ خط 
کشــتیرانی لاینر به بنادر ایران شــروع به تردد کردند که این اتفاق تا 
سال ۱۳۹۲ ادامه داشت و بندر کانتینری رجایی در رده بندی جهانی 
رتبــه ۴۴ را به خود اختصاص داد. از ســال۱۳۸۲ تا ســال ۱۳۹۰ به 
دلیل اینکه نوسانات ارزی کم بود، آسیبی به شرکت ها وارد نمی شد 
اما از ســال ۱۳۹۲ با شــروع تحریم هــا و جهش ارز به بســیاری از 
ســرمایه گذاران آسیب جدی وارد شد و ســال ۱۳۹۷ که تحریم های 
شــدیدتری اعمال شد، شرایط سخت تر شــد و این وضعیت تا امروز 
ادامه دارد. بنا بر گفته دبیر انجمن بنادر ایران «نرخ هزینه ها در سال 
۱۳۸۲ که تعرفه های جدید تدوین شــد، حــدود چهار دلار برای هر 
تن کالا بود که در حال حاضر با توجه به تغییرات افسار گسیخته نرخ 
ارز، میانگین نرخ هزینه های بندری کــه مبنای درآمدی بخش های 
خصوصی در بنادر اســت به ۲۰ تا ۳۰ سنت رسیده است؛ بنابراین با 

تعرفه های ریالی، درآمدها جوابگوی هزینه ها نیست».
به این ترتیب تعرفه خدمات بندری در ۲۰ ســال گذشــته نه تنها 
افزایش نداشــته بلکه در حال حاضر حدود ۱۳ برابر کمتر از دو دهه 
گذشته است و بسیاری از شرکت های بخش خصوصی را به آستانه 

ورشکستگی رسانده است.
نــگاه به بنــادر به عنوان پیشــانی حمل ونقل دریایــی و یکی از 
کارآمدتریــن بخش های اقتصادی (برای تقویت ارزش افزوده ملی) 
تنها به این خاطر است که دشواری های اقتصاد بدون نفت  یا اقتصاد 
مولد از منظر نقطه وصل اقتصاد کشــور بــه بازارهای منطقه ای و 
جهانی بررسی شود. به نظر می رسد نخستین قدم برای بهینه سازی 
مناسبات مولد در اقتصاد ایران باید این باشد که ابتدا بیاموزیم مسیر 
را بــرای کار کردن و فعالیت کارآمد خود هموار کنیم. بنادر می گویند 

حصارهای خود ساخته ارتفاع کوتاهی ندارند. این گونه نیست؟

مریم شــکرانی: مرکز پژوهش های مجلس تخمین زده است با یک «ســناریوی واقع بینانه» و تداوم تحریم، درآمد ایران از صادرات نفت و میعانات 
گازی در ســال ۲۰۲۳ عددی حدود ۲۷.۳ میلیارد دلار خواهد بود. این در  حالی اســت که مطابق اعلام اتاق مشترک ایران و امارات، امارات فقط از 
بندر جبل علی ۸۳ میلیارد دلار درآمد سالانه دارد که نزدیک به سه  برابر درآمد نفتی ایران است و ترانزیت دریایی توانسته است اقتصاد امارات را از 
نفت بی نیاز کند. گذشــته از این، بنا بر اعلام سازمان تجارت جهانی، امارات حدود ۶۰ درصد عملیات بندری منطقه را به تنهایی انجام می دهد و این 
حجم خیره کننده عملیات دریایی، امارات را به سیزدهمین کشور صادرکننده جهان تبدیل کرده است. این کشور شیخ نشین حاشیه خلیج فارس، فقط 
۲۰ میلیارد دلار در ســال از سوخت رسانی به کشــتی های تجاری درآمد دارد. با این حال بنادر ایران به عنوان چهارراه منطقه، مهجور مانده اند و بنا بر 

اعلام انجمن بنادر، حدود نیمی از ظرفیت بنادر کشور و حدود ۸۰ درصد ظرفیت بنادر شمالی بدون استفاده مانده است.

پنجشنبه
۱۴ اردیبهشت ۱۴۰۲

سال بیستم      شماره ۴۵۴۵

دیوار کوتاه بخش خصوصى
مجید یوســفی، کارشــناس صنعت حمل ونقل دریایی: مشکل 
تعرفه های بندری بیش از آنکه به خود تعرفه ها و نظام تعرفه ای 
حمل ونقل دریایی معطوف شــده باشــد، بی توجهی دولت به 
بخش خصوصی توانمند است که در دهه های گذشته با درایت، 
تدبیر و پشــتکار به اندوخته ای از ســرمایه نقدی و لجســتیکی 
رســیده است و حالا پس از این همه سال به جای بهره برداری از 
این سرمایه ها، شــرایط به گونه ای رقم خورده که سرمایه گذاری 
بخش خصوصــی برای عملیــات تخلیه و بارگیــری با چنین 
تعرفه های ناچیزی به هیچ وجه سودبخش نیست؛ چون خرید، 
تأمین و نگهداری تجهیزات دلاری است و تعرفه های ریالی تنها 
به سود مصرف کننده کالاســت. تصمیم گیری در این مورد هم 
چندان ســخت نیست. همان طور که دولت در باره قیمت بنزین، 

گازوئیل، مرغ و ارز تصمیم می گیرد و سیاســت گذاری می کند، 
در این باره هم می تواند همه ســاله یا حداقل هر دو سال یک  بار، 
بنا بر نرخ تورم و افزایش عمومی قیمت ها، تعرفه های تخلیه و 

بارگیری در بنادر را به روزرسانی کند.
البته بهانه دولت، حمایت از مصرف کننده اســت ، اما چرا 
درباره سایر کالاها و خدمات این حمایت با این مقاومت وجود 
نــدارد؟ چون دیوار بخش خصوصی بندری کوتاه اســت و الا 
در همیــن بنادر هم اپراتورها با همین تجهیزات، همین نیروی 
انســانی و همین موقعیت اقتصادی درآمدهای دلاری کسب 
می کنند، چون اغلب اپراتورها یا دولتی اند یا بخشــی از عقبه 
دولت محسوب می شــوند یا آنکه وارد بسترهایی شده اند که 
دولت می تواند از آنها به عنوان حیاط خلوت خود بهره  برداری 

 ـ در ازای ثابت نگه داشــتن تعرفه های  کند. این حمایــت باید 
بنــدری ـ حداقل در بخش های دیگری صــورت می گرفت که 
بخش خصوصــی بتواند به قوام و دوام خود امیدوار باشــد. 
درواقع دولت باید به این بخش از ســرمایه گذاران خصوصی 
فرصت های اقتصــادی بهتری می داد که چنانچه در عملیات 
تخلیه و بارگیری زیان ده می شــوند، دست کم در فرصت های 
دیگر اقتصــادی بتوانند این زیان را جبــران کنند. و الا تعلل و 
تأخیر به روزرســانی تعرفه هــای بندری در همه این ســال ها 
بیــش از آنکه به حمایــت از مصرف کننده مرتبط باشــد، این 
نگرانی حاصل می شــود که قرار است در آینده نزدیک دولت 
با تضعیف بخش خصوصی ، خود به سکانداری این بخش از 

بندر مشغول شود.
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مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهران گفت: «قانون مالیات بر 
معاملات مکرر مســکن فی نفســه یک مقوله کاملا منطقی اســت و در خیلی از 
کشورهای دنیا هم اجرا می شود؛ هرچند که عدد و رقم آن با ۶۰ درصد تعیین شده 
در ســال اول تکرار معامله و حتی ۴۰ درصد آن برای ســال دوم شباهتی ندارد. 
اما اینکه این قانون با شــرایط کشــور ما چقدر قابلیت اجرا دارد و چقدر می تواند 

اثرگذار باشد، موضوعی است که فکر می کنم باید بیشتر به آن بپردازیم».
خشــایار باقرپور در گفت وگو با «شرق» با اشاره به اینکه در این لایحه به سهم 
معاملات مکرر در ایجاد تورم مسکن اشاره ای نشده است، افزود: «نزدیک به پنج 

ماه اســت که هیچ گزارشی از مراجع رســمی ما درخصوص بازار مسکن منتشر 
نشــده اســت؛ نه بانک مرکزی و نه مرکز آمار، گزارش های ماهانه شــان را منتشر 
نکرده اند و حتی در نگاهی نزدیک تر می بینیم که گزارش تورم فروردین ماه را هم 
نداریم. اما اینکه حالا مثلا این مالیات ۶۰ درصدی که برای سود معاملات در سال 
اول پیش بینی شده اســت، چقدر با استانداردهای جهانی همسویی دارد، هرچه 
جست وجو کردم، دیدم که عدد ما خیلی بیشتر از آن چیزی است که در کشورهای 

دیگر انجام می پذیرد».
وی در ادامــه با طرح این پرســش که مفهوم ســود در معامله مکرر چگونه 

تعریف می شــود، گفت: «اگر شما همین امروز ملکی را ۱۰ میلیارد تومان بخرید و 
در آن را ببندید و هیچ اســتفاده ای از آن نکنید، یک ســال بعد قیمت همین مِلک 
حدود ۱۵ میلیــارد تومان خواهد بود. در اینجا ما یک تورم ۵۰ درصدی داریم. آیا 
اگر من کــه امروز ملکی را ۱۰ میلیارد تومان می خرم و ۱۱ ماه بعد، آن را ۱۴ یا ۱۵ 
میلیارد تومان بفروشــم، سودی کرده ام که بیایم نســبت به آن مالیات بپردازم یا 
نه، این ارزش زمانی پول بوده که کاهش پیدا کرده است؟ آیا ما شرایط اقتصادی 
پایدار و باثباتی داریم که بیاییم بگوییم این فاصله، ســود اقتصادیِ منِ معامله گر 
بوده اســت و حالا باید بیایم ســهم مالیات دولت را از عایدی خود پرداخت کنم. 
اصلا چنین چیزی وجود نــدارد. درواقع ما الان می خواهیم روی هزینه ای که در 
اثر تورم به مردم تحمیل می شود مالیاتی را تعریف کرده و به آن اضافه می کنیم. 

این مسئله تأثیر خودش را در معاملات خواهد گذاشت».
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهــران درباره آثار و پیامدهای 
اجرای این قانون گفت: «هم در بدو امر و شــروع این قانون، ما یک جهش قیمت 
خواهیم داشت (چون بازار می خواهد آثار این مالیات را در کوتاه مدت خنثی کند) 
و هم در درازمــدت. به جز این، اجرای این قانون، مردم را به ســمت فرایندهای 
غیراصولی هدایت می کند. کاملا واضح اســت که افــراد تلاش می کنند از زیر بار 
این هزینه مالیاتی فرار کنند و در این میان معاملات و مبادلات غیررســمی شکل 
می گیــرد. مثلا آن بخش از معامله که به آن مالیات تعلق می گیرد را به شــکل 
دیگری مثل دلار، ســکه، طلا، خــودرو و... مبادله می کننــد و این موضوع باعث 

می شود که قانون ضمانت اجرائی نداشته باشد».
باقرپور درپاســخ به این پرســش که آیا ایــن قانون شــامل معاملات وکالتی 
ملک هم می شــود، گفت: «در خبرها خواندم که سرپرســت دفتر اقتصاد مسکن 
وزارت راه گفته اند که این مالیات مشــمول معاملات وکالتی هم می شــود. البته 
معامله وکالتی به صورت رســمی در جایی ثبت نمی شــود. شما می توانید مِلک 
یا دارایی تان یا اختیارات تان نســبت به فروش، اجاره، خرید یا هر فرایند دیگری را 
طــی یک وکالت نامه به یک یا چند نفــر منتقل کنید، این از لحاظ حقوقی مفهوم 
معامله نیســت. علاوه براین ما واحدهای زیادی داریم که ســند تفکیک شــده یا 
تک برگ ندارند. معاملات این واحد ها در ســامانه های رسمی ثبت نمی شود. این 

خود، یک معضل است».
وی در ادامه با تأکید بر اینکه ما در کشــور زیرســاختی برای رصد ســوداگران 
نداریم، افزود: «آیا تمام املاک ما شــامل کاداســتر کُد شده است که بتوانیم همه 
معامــلات را رصد کنیم؟ یا ســامانه مبادلات پولی ما این قــدر به جابه جایی ها و 
مبادلات اشــراف دارد که بتواند همه اینها رصــد کند؟ به اعتقاد من نباید آدرس 
غلــط بدهیم. نگوییم که با وضع قانون مالیات بر معاملات مکرر بحران های بازار 
مســکن حل می شــود. علاوه براین قانونی را بگذاریم که ضمانت اجرائی داشته 

باشد.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهران با اشــاره به اینکه قانون 
مالیات بر معاملات مکرر مسکن هیچ تأثیری در خانه دارشدن مستأجران نخواهد 
داشــت، افزود: «اینکه فکر کنیم فردی برای فرار از مالیات، خانه خود را با قیمت 
پایین تر بفروشــد، از محالات اســت. به نظر من این قانــون می تواند تورم در بازار 
مســکن را افزایش دهد چراکه فرد برای جبران مالیات وضع شــده، مجبور است 
خانه را با قیمت بالاتری بفروشــد. دولت هدف از این قانون را حرکت ســرمایه از 
سفته بازی به سمت تولید عنوان کرده است، اما اگر فرد نتواند به صورت حرفه ای 
خرید و فروش مســکن انجام دهد چگونه می تواند با سرمایه اندک حاصل از این 

کار وارد فرایند تولید و ساخت وساز شود».
وی با بیان این موضوع که دولت اگرچه اخیرا انواع و اقســام مالیات دریافتی 
را روی بخش های مختلف مقرر کرده اســت، اما هیچ شفافیتی درباره هزینه کرد 
آن ارائه نداده اســت، گفت: «متأسفانه سال هاســت که در حوزه های مختلف با 
سانسور آماری مواجه هســتیم، به خصوص در حوزه شفافیت درآمدهای دولت 
کــه موضوع بحث این گفت وگو نیســت و ما هم قصد ورود بــه آن را نداریم. اما 
در بحث بازار مســکن مطالبه گری داریم و همســو با دولت می گوییم که مسکن 
کالایی مصرفی اســت و نگاه ســرمایه ای به آن اشتباه اســت. به اعتقاد من اول 
از همــه، ما باید عطش جامعه برای ســرمایه گذاری ملکی را مدیریت کنیم. دوم 
اینکه باید پاســخ گوی نیاز مصرفی بازار باشیم. در حال حاضر یک سوم جامعه ما 
مســتأجر هستند و این در حالی اســت که واحدهای مسکونی موجود، ۱۰ درصد 
بیشــتر از تعداد خانوار کشور است! و این نشان دهنده این است که توزیع درستی 

نداشته ایم».
باقرپور با اشاره به نظام توزیع نامناسب گفت: «نظام توزیع نامناسب ریشه ای 
۵۰، ۶۰ ســاله در کشــور ما دارد و فکر نکنید که پدیده جدیدی است. این موضوع 
ریشــه ای تاریخی دارد و اعــداد، ارقام و آمارها هم دلالت بــر این موضوع دارند 
که ســرمایه گذاری در بخش مســکن، دومین حوزه ســودآور در تاریخ چند دهه 
کشور ما بوده است. اینها همه زنجیروار به هم متصل هستند. اما ما یک تقاضای 
تلنبارشده مسکن در بازار داریم که آن تفکر سرمایه ای بازار، متقاضیان مصرفی را 

هر روز تحتِ فشار بیشتری قرار می دهد».
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهران در پایان خاطرنشان کرد: 
«اگر می خواهیم تولید را در بخش مسکن ارتقا ببخشیم، باید زیرساخت و بستری 
را فراهم کنیم که ســرمایه های خُرد به آن ســمت هدایت شــوند و ما در فضای 
تعاون کشــور، چنین بســتر قانونی را داریم، اما اینکه چرا اراده ای برای استفاده 
از این ظرفیت آنطور که باید و شــاید وجود ندارد، ســؤالی هست که مسئولان و 

متولیان باید حتما به آن پاسخ گو باشند».

خشایار باقرپور، مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران در گفت وگو با «شرق» تأکید کرد
زیرساخت لازم برای قانون مالیات بر معاملات مکرر مسکن مهیا نیست


